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OBEC MARŠOVÁ–RAŠOV NAPREDUJE
Investície zatraktívnili obec s vyše tisíckou obyvateľov.

MARŠOVÁ–RAŠOVy
Mimoriadnedynamický roz-
voj a nárast počtu obyvateľov
zaznamenávav posledných
rokochobecMaršová-Rašov.
Bohatý kultúrny a spoločen-
ský život, ale najmämnožstvo
investícií robia z obce vzdia-
lenej 7 kilometrov od okres-
néhomestaBytča príjemnú
adresuna život. Toľkoprojek-
tov, ale už aj uskutočnených
zámerov sanevidí len tak
často.

Výstavba nových bytov

Až 75novýchbytov v piatich
bytovýchdomochbymohlo
v nasledujúcich rokoch rozší-
riť bytový fondobceMaršová-
Rašov. V obci v Bytčianskej
kotline boli v rokoch 2017 až
2019 skolaudované tri bytové
domys počtom68bytov. Byty
obývajúprevažnemladé ro-
diny s deťmi.

Rozšírenie kapacityMaterskej
školyMaršová-Rašov

Snárastompočtu obyvateľov
a detí stúpa aj záujemoma-
terskú školu. Vedenie obce
robí krokyna to, aby vytvorilo
dostatočnýpočetmiest pre
všetkých záujemcov. Terajšia
kapacita predškolského za-
riadenia je 39 detí. Samosprá-
vaužmána stole projektovú
dokumentáciunavýstavbu
novej budovy škôlky a podala

žiadosť o poskytnutienená-
vratného finančnéhoprís-
pevkuv rámci Integrovaného
regionálnehooperačného
programu.Obec bola so žia-
dosťouúspešná z eurofondov
získala takmer 570-tisíc eur.
„Ak sa zámerpodarí,

vznikne 55novýchmiest pre
škôlkarov. Rozšírenie sa týka
vytvorenia dvoch nových
triedpre 20 detí a jednej pre 15
detí. Rozšírenie zahŕňavybu-
dovanienovej kuchyne a je-
dálnepre rozšírenie ako aj pre
existujúcuprevádzkumater-
skej školy, kde sa pôvodná
kuchyňa zruší a taktiež aj no-
vé priestory pre personál,
skladovéhospodárstva a ve-
deniematerskej školy. Usku-
točnenímprojektu budeme
vytvárať novékapacity
a zlepšovať existujúce pries-
tory,“ vysvetľuje starostka
obceMaršová-RašovAndrea
Butková.
Verejné obstarávanie by

malo byť ukončené ešte
v septembri. Rozdielmedzi
nenávratnýmpríspevkom
566 532 eur a vysúťaženou ce-
nou chce obec financovať
prostredníctvomúveru.

Zvyšovanie energetickej
účinnosti budovymaterskej
školy

Materská škola prešlana je-
seňminulého rokapomerne
rozsiahlou rekonštrukciou. Vo
februári 2021 požiadala obec
o poskytnutie podpory for-

moudotácie z Environmen-
tálneho fondu. Cieľompro-
jektu bolo znížiť spotrebu
energie amnožstvo emisií
škodlivých látok v ovzduší.
Z dotácie Environmentálneho
fonduvymenili na streche
krytinu, zateplili obvodové
steny, stropy, podlahypova-
lovéhopriestoru a stenypod-
krovia v budovematerskej
školy.Náklady obce z vlast-
ných zdrojov boli vo výške 17
058,44 eur, dotácia 77 703,66
eur. Celková cenadiela je
94 762,10 eur.

Rozšírenie vodovodu

Odseptembra donovembra
minulého rokaprebiehali
prácena rozšírení vodovodu
v časti obceRašov. V súčas-
nosti sa tejto lokalite nachá-
dza šesť nehnuteľností, ktoré
mali akútnyprobléms pitnou
vodou. Záujmomobce bolo
riešiť ichpotreby, ale aj vy-
tvoriť novémožnosti a príle-
žitosti pre skvalitnenie ponu-
ky občianskej vybavenosti
v obci. Celková cenadiela
z vlastných finančnýchpros-
triedkovpredstavuje 37 101,11
Eur.

Sadímebudúcnosť – Park
Jozef Urbanovský

Vnajstaršej časti obceUrba-
nove vznikol park. Cieľom
projektu je vytvoriť prostredie
priaznivé k potrebámdetí,
ktoré stimuluje ichprirodze-
ný záujemaumožní imdo-
statokpohybu, zaujímavú
a nezávislú činnosť spojenú
s objavovaníma výskumom
priminimálnomzásahudo-
spelých. Vlani v novembri
vysadili v parku 43 ovocných
kríkov a 13 ovocných stromov.
V priestore je plánované
umiestnenie pamätnej tabule
rodákovi z Rašova –Urbano-
va JozefoviUrbanovské-
mu, katolíckemukňazo-
vi (1793 – 1865), ktorý pôsobil
ako osvetovýpracovník

a kultúrny činiteľ. „JozefUr-
banovskýmal povesť vynika-
júceho a skúsenéhohospodá-
ra. Vo svojich farnostiach
propagovalmoderné formy
poľnohospodárstva. Šľachtil
ovocné stromy, radil a poučo-
val roľníkov, akomajúpostu-
povať pri pestovaní kvalitné-
ho ovocia. Zaoberal sa pre-
dovšetkýmvčelárstvom
a ovocinárstvom,“ predstavila
AndreaButková významnú
osobnosť dejín obce. Celková
cenadiela z vlastných fi-
nančnýchprostriedkov 4
756,06 Eur.

Oddychová zónaMaršová

AndreaButková zdôrazňuje,
že ako starostkamázáujem
na rovnocennomrozvoji časti
Maršová i Rašov. Aj preto
v roku 2020 začali vykupovať
pozemkynavybudovanie od-
dychovej zónyv časti obce
Maršová.Miestona oddych
totiž v tejto časti obce chýba.
„Podarilo sanámsceliť úze-
mie o rozlohe 2000m2, kde
plánujemevybudovaťmiesto
pre stretnutia a oddychoby-
vateľomobce,“ naznačila plá-
ny.

Rozšírenie verejného
osvetlenia na cintoríne v časti
obceMaršová a časti obce
Rašov

Medzi dlhodobé zámery obce
patrí systematické budovanie

infraštruktúry. Z tohto dôvo-
duv júni a v júli v roku 2021
vybudovali osvetleniena cin-
toríne vMaršovej, ktoré tam
doposiaľ chýbalo.Nové osvet-
lenie získala i národnákul-
túrnapamiatka, ktorá tvorí
dominantuv časti obceMar-
šová.O nové svetelné body
bolo doplnené i osvetleniena
cintoríne v časti obceRa-
šov. Cenadiela 14 085,25 eur.

Rozšírenie kamerového
systému

NazákladepožiadaviekPolí-
cie Slovenskej Republiky bol
kamerový systémv obci do-
plnenýo tri nové body. Cena
diela 2 889 eur.

Maršová-Rašovverejná
kanalizácia (štúdia)

V obci v súčasnosti nie je vy-
budovanáverejná kanalizá-
cia. Splaškové odpadové vody
z jednotlivýchnehnuteľností
sú odvádzanédo žúmp, alebo
domalých čistiarní odpado-
výchvôd. „Nakoľko si plne
uvedomujemenáročnosť na
čas a finančnéprostriedky,
ktoré súpotrebnéna vybu-
dovanie verejnej kanalizácie,
pristúpili smek vypracovaniu
štúdie, akoprvéhokroku
smerujúcehok vybudovaniu
kanalizácie v obci,“ ohlásila
AndreaButkováďalší chysta-
ný zámer. Cena štúdie
z vlastných finančných zdro-
jov 2 520 eur. V septembri bu-
de vyhlásenáverejná súťažna
vyhotovenie projektovej do-
kumentácie. Jej vypracovanie
je prvýmkrokomk získaniu
stavebnéhopovolenia a ná-
slednek žiadosti o finančné
prostriedky z plánuobnovy či
eurofondov

Prechodypre chodcov cez
cestu I/61

Bezpečnosť občanom jena
prvommieste. Vedenie obce
dalo ešte v roku 2019 po opa-

kujúcich sa tragickýchneho-
dáchvypracovať dopravný
projekt prechodovpre chod-
cov cez cestu I/61 v oboch
častiach obce. „Povoľovací
proces bol veľmináročný.
Projekty smemuseli zahrnúť
doúzemnéhoplánuobce, čo
sa podarilo v roku 2020. Fi-
nančnéprostriedkynavybu-
dovanie prechodovnašla obec
vo vlastnomrozpočte, čoma
veľmi teší,“ vyjadrila spokoj-
nosť starostka obceMaršová-
Rašov.

Obnova pohrebnej kaplnky
Povýšenia sv. Kríža v
Maršovej.

Je jednou z historickýchdo-
minánt obce. Klasicistická
kaplnkapostavenáv roku
1848na spôsob antického
chrámu je situovanáv svahu
na samomvrchu cintorína
vMaršovej.Národnákultúrna
pamiatkaprešla obnovou,
ktorú financuje obec z vlast-
ných finančnýchprostried-
kov. V kaplnke boli aplikované
chemické tlakové injektáže,
obnovahydroizolácie vonkaj-
šieho líca obvodovéhomuriva
v kontakte s terénomsuzav-
retímšrkodrvovouvyplnenej
ryhy a vyspádovanímodob-
jektukaplnky. Prvá etapa
prác bola ukončená obnovou
omietok interiéru kaplnky.

z Branislav Koscelník

MARŠOVÁ-RAŠOVy
JánKolek akomalý samos-
tatne hospodáriaci roľník dl-
ho premýšľal, ako využije
pozemky za obcouMaršová-
Rašov v okrese Bytča, aby
z nich bol čo najväčší osoh.
Na ôsmichhektároch pestuje
jahody, zemiaky i obilie.
Minulý rokna dvochhek-

tároch pôdy vysial kukuricu,
vykosil do nej 1500metrov
chodníčkov, umiestnil do
nichhry pre všetky vekové
kategórie a na svete bola jed-
noduchá, no príťažlivá at-
rakcia. Ľudia boli po pande-
mických obmedzeniach
hladní po zábave podholým
neboma bludisko v kukurič-

nompoli brali akomožnosť
stráviť čas s rodinou v poľno-
hospodárskej krajine.
Bývalý vychovávateľ

v centre voľného času tvrdí,
že takáto aktivita nie je pre
každého poľnohospodára.
Trebamať odvahu, ísť do ri-
zika a najmä veľa premýšľať
o tom, ako robiť zabehnuté
veci inak. Slovenský vidiek
potrebuje podľa JánaKoleka
aj takéto impulzy.
„V Švajčiarsku sú pekné

bludiská,mnoho ichmajú aj
v Česku, keď som to videl,
zaujaloma to. Keďže nič po-
dobné v okolí nebolo, rozho-
dol somsa vyskúšať to,“ tvr-
dí.

Dlhé roky pracoval s deťmi
amládežou, preto aj samotné
bludisko je namierenénajmä
na túto cieľovú skupinu.
„Bola to paráda, veľmima

to bavilo,“ hovorí 16-ročný
Samuel, ktorý si prišiel blu-
disko vyskúšať.Metre amet-
re spletitých cestičiek, ktoré
sa po chvíli začnú zlievať
jedna do druhej, dajú zabrať
aj bystrýmmozgom. „Trvalo
nám to asi hodinu a desať
minút,“ priznáva Samuel.
Čísla návštevnosti nie sú

pre JánaKoleka dôležité.
„Zaujímama skôr celkový
dojem, ktorý to v ľuďoch za-
nechá,“ hovorí.
Podľa neho sú však ohlasy

najmäpozitívne. „Ľudia sú
v drvivej väčšine spokojní.
Vždy však bude jeden z de-
siatich, ktorýmá inýnázor
ako ostatní,“ vysvetľuje Ko-
lek.
Bludisko navštevujú aj

najmenší. Nájsť všetky tabu-
le v labyrinte sa podarilo aj
päťročnej Julke.
Hádanky boli ale trochu

náročnejšie. „Vyriešila som
len jednu, ostatné somneve-
dela,“ priznáva. Pohotovo jej
však pomohla jejmama. Pole
zvládla s odvahou.
„Bála somsa, ale len troš-

ku,“ hovorí Julka.
z Branislav Koscelník

z Bludisko v kukuričnompoli.z foto: Branislav Koscelník

FARMÁR VYTVORIL BLUDISKO. JE Z NEHO ÚSPEŠNÁ ATRAKCIA


